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La mobilitat a les ciutats en trans-
port privat amb conductor està vi-
vint una sèrie de canvis a causa de
l’aparició de noves possibilitats que
han irromput en el mercat gràcies
a les noves tecnologies. Noms
com Über, que ara mateix no
opera a Barcelona, o Cabify, que sí
que ho fa, són paraules cada ve-
gada més conegudes entre la ciu-
tadania. Això ha provocat que el
sector del taxi, combatiu per na-
turalesa, hagi decidit revoltar-se.

Els taxistes denuncien que
l’activitat que porta a terme Cabify
-qualsevol persona pot contractar
el servei d’un cotxe privat a través
de l’aplicació- és competència
deslleial i ofereix, des del seu
punt de vista, un servei encobert
de taxi. Cabify opera a través de les
llicències de cotxe amb conductor
(VTC) -les que utilitzen els vehi-

cles amb xofer tradicional-, que a
Catalunya estan limitades. Ac-
tualment n’hi ha 853 arreu del
país -la majoria a Barcelona-,
mentre que de taxi n’hi ha 12.792. 

ÉLITE TAXI
En els darrers temps ha agafat
molta força en el sector del taxi l’as-
sociació de taxistes Élite Taxi, que
es caracteritza per la seva mane-
ra de fer directa i contundent.
Élite Taxi, amb Alberto Álvarez al
capdavant, ha protagonitzat algun
incident relacionat amb Cabify -en
una ocasió els van arribar a bolcar
un cotxe-. Acusen Cabify d’ac-
tuar “il·legalment”, ja que, diuen,
és fàcil trobar els seus cotxes a da-
vant d’hotels o de l’aeroport, quan
teòricament aquests cotxes no
poden circular buscant clients
com els taxis, sinó que hi ha d’ha-
ver una contractació prèvia.

El sector del taxi, a banda de
lluitar contra la desregulació del
sector i demanar que s’aturi la pos-
sible entrada de 3.000 nous con-

ductors, també denuncia que  les
condicions laborals que Cabify
ofereix als seus treballadors són
precàries. 

Per tot plegat, el sector es va
manifestar el passat mes de març
a davant del Parlament i a la pla-
ça Sant Jaume per demanar que
el Govern i l’Ajuntament actuïn
contra el que consideren compe-
tència deslleial. A l’Ajuntament li
demanen que la Guàrdia Urbana
controli més els vehicles VTC i que
demani els fulls de ruta obligato-
ris als seus conductors. Per altra
banda, volen que la Generalitat
creïi un protocol que permeti in-
terpretar la normativa i actuar en
cas que correspongui. De mo-
ment, l’Ajuntament i l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB)  ja
han donat el seu suport al sector
del taxi i recentment han presen-
tat un conjunt de mesures per fre-
nar la “inquietud i incertesa” ac-
tual, tal com ha declarat l’alcal-
dessa Colau. La proposta estrella
contempla que aviat els taxis pu-

guin ser compartits entre persones
que tenen la mateixa destinació.

CABIFY VOL CRÉIXER
Per la seva banda, Cabify va anun-
ciar a finals de març que té previst
multiplicar la seva oferta a Bar-
celona. El director general de Ca-
bify a la ciutat, Oriol Sanleandro,
va voler enviar un missatge clar i
directe durant una compareixen-
ça pública. “Hem vingut per  que-
dar-nos a Barcelona” , va afirmar
Sanleandro. Al mateix temps, va
reivindicar que “Cabify és 100% le-
gal i complim amb la normativa vi-
gent. No tenim por perquè no es-
tem fent res dolent”.

Les previsions de l’empresa,
que actualment té una flota de 50
cotxes a la ciutat, són quintuplicar
aquesta xifra abans de l’estiu. A
banda, estan a l’espera que es re-
solguin els processos judicials que
podrien alliberar més de 3.000 lli-
cències VTC. 

Sobre les crítiques que rep
Cabify del sector del taxi, Sanle-

andro es va defensar i va afirmar
que l’empresa compleix amb les
seves obligacions tributàries, tre-
balla amb empreses amb llicència
VTC i no capta serveis al carrer, ja
que va recordar que hi ha una con-
tractació prèvia a través de l’apli-
cació mòbil. 

Per conèixer l’opinió d’alguns
dels conductors de l’empresa,
aquesta publicació ha fet més
d’un viatge amb Cabify. Durant un
dels viatges, el conductor, pre-
guntat sobre com valora la seva fei-
na, respon el següent: “Les con-
dicions... doncs són les que són.
Suposo que com a moltes feines,
però jo estava a l’atur i ara tinc fei-
na. S’ha de vigilar perquè si em po-
sen una multa la pago jo, però en
general estic content”. Un altre tre-
ballador, que explica que fan torns
de 12 hores, també remarca que
“és millor això que està a l’atur”. 

Caldrà veure, a partir d’ara,
quin és l’escenari que s’acaba di-
buixant en el sector del transport
privat amb conductor.

La batalla del transport privat
» El sector del taxi denuncia competència deslleial en els nous formats de mobilitat amb cotxe i xofer
» Posa Cabify en el punt de mira, mentre l’empresa es defensa i anuncia que vol créixer abans de l’estiu

Albert Ribas
BARCELONA

Taxis i Cabify, un conflicte que sembla lluny de solucionar-se. Fotos: Cristian López i Cabify
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27 de setembre de 2015. Junts pel Sí
guanya les eleccions amb 62 diputats. La
CUP s’enfila fins als 10. Total: 72 diputats
a favor de la independència -la majoria ab-
soluta són 68-. I què deia el programa de
Junts pel Sí si s’aconseguia aquesta ma-
joria? El següent: en 18 mesos un Govern
de concentració prepara les estructures
d’Estat -en paral·lel es fa un debat ciuta-
dà i un procés constituent-, el Parlament
declara la independència i se celebren elec-
cions constituents.

Dilluns 27 de març de 2017. Han pas-
sat els 18 mesos des del dia de la celebra-
ció de les eleccions. I què ha passat? No es-
tem en l’escenari dibuixat fa un any i mig.
Això, però, no vol dir que els polítics in-
dependentistes hagin estat de braços ple-
gats, ni de bon tros. Hi ha hagut canvis en
les previsions, alguns d’ells provocats per
l’estret marcatge de l’Estat i les resolucions
del Tribunal Constitucional (TC).

Mirem enrere. 9N del 2015. Data sim-
bòlica -se celebra el primer aniversari de la
consulta- que el Parlament aprofita per
aprovar la declaració rupturista i posar en
marxa el camí de la desconnexió. C’s, PSC
i PP reaccionen i presenten un recurs

d’empara al TC, que acabarà anul·lant la de-
claració. Canvi d’any i canvi de president.
Puigdemont és investit el 10 de gener del
2016. Un mes més tard, comencen els trà-
mits per redactar les tres lleis previstes a la
declaració de ruptura anul·lada pel TC. 

El calendari avança i la determinació del
Govern i la CUP també. El Parlament
aprova, el mes de maig, la llei de protecció
social, embrió de la futura seguretat social
catalana. Està a punt d’arribar el canvi de
rumb més important. Puigdemont, després
de superar una qüestió de confiança -29 de
setembre-, fixa un nou full de ruta: “O re-
ferèndum, o referèndum”. L’horitzó, la
tardor del 2017. A finals d’any la societat ci-
vil torna a agafar protagonisme i es crea el
Pacte Nacional pel Referèndum.

Arriba el 2017. Junqueras inaugura
durant el febrer la primera de les 15 noves
oficines de l’Agència Tributària catalana. El
mes següent, març, s’aproven els pressu-
postos -ara amb les partides sobre el refe-
rèndum suspeses pel TC- i es reforma el re-
glament del Parlament per poder aprovar
les lleis de desconnexió en lectura única. Ara,
ja al mes d’abril, Junqueras ha dit que la data
del referèndum es fixarà d’aquí a un parell
de mesos, és a dir, previsiblement al juny.

Amb tot, 18 mesos després, i amb les in-
habilitacions de Mas, Ortega, Rigau i Homs
també sobre la taula, Catalunya no és inde-
pendent, però la partida definitiva ja és aquí.

» Esgotat el termini de 18 mesos per declarar la independència, Govern i CUP miren cap a la consulta
» El balanç d’aquesta etapa deixa un escenari amb avenços importants però també amb mancances

Albert Ribas
BARCELONA

Esprint final per al referèndum

RENÚNCIES4Durant aquests 18 mesos, el
Govern i la CUP han fet passos endavant
en la lluita cap a la independència. En el
camí, però, també han quedat promeses go-
vernamentals que no s’han fet realitat. 

L’incompliment més evident és, lògi-
cament, el de la proclamació de la inde-
pendència, que havia de dur a unes pos-
teriors eleccions constituents, a l’elabora-
ció d’una Constitució catalana i a un refe-
rèndum per aprovar aquest text legal. El
canvi de rumb que va significar l’aposta de
Puigdemont pel referèndum va trencar
aquest esquema, amb el qual Junts pel Sí
s’havia presentat a les eleccions del 27S.

A banda d’aquesta qüestió, també es pot
considerar un incompliment, un cop trans-
correguts aquests 18 mesos, el desconei-

xement que hi ha al voltant de la llei de tran-
sitorietat. Està registrada però no s’apro-
varà de forma immediata. 

També cal parlar de la Hisenda Pròpia.
Ara mateix és una realitat que està lluny de
funcionar a ple rendiment, tot i que es trac-
ta d’un dels pals de paller de la construc-
ció d’un hipotètic nou Estat. La previsió del
govern -qui lidera la qüestió és la conselleria
d’Economia, amb Oriol Junqueras al cap-
davant- és tenir-la enllestida el pròxim mes
de setembre. S’han fet avenços, però cal-
drà veure quin és el ritme d’ara fins al se-
tembre i, sobretot, què passa amb el refe-
rèndum. La gestió total dels impostos no-
més és un escenari viable si el referèndum
es fa, es guanya i s’aplica el resultat. Per tal
que això passi, primer s’ha de celebrar.

Què no s’ha complert per ara?
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Un diari plural

per Gemma Aguilera

4La curiosa amnistia de la CUP 

Haver participat del règim del 78
no és un crim. Era i és una op-
ció política, social i econòmica le-
gítima. De fet, durant trenta
anys, tots els partits catalans
amb representació parlamen-
tària a Catalunya i a Madrid,
d’esquerra a dreta, n’han pres
part amb més o menys entu-
siasme. De vegades fent escara-
falls pensant en els seus electors,
en altres ocasions posant-s’hi bé
i, fins i tot, votant entusiàstica-
ment a favor de la investidura de
presidents del PP i del PSOE.
També la CUP, que es va pre-
sentar a unes eleccions autonò-
miques el 2012 per primera ve-
gada, ha format part, de forma
col·lateral, del règim del 78, si te-
nim en compte que el Parlament
català era absolutament obe-
dient amb les regles del joc fi-
xades a la Transició.

Fins que una part substan-
cial de la societat civil va dir prou
i va sortir al carrer per exigir als
partits d’obediència catalana
que posessin punt final a la llar-
ga etapa autonomista del país.
Per primera vegada, els catalans
ja no interpel·laven Madrid per
pidolar una millora del tracte co-
lonial, sinó que es reivindicaven
com a sobirans. I va ser a partir
d’aquest canvi social i nacional
al carrer que els partits que ara
segueixen el full de ruta van
entrar en l’anomenada era post-
autonòmica i pre-independent.

Tant se val si un indepen-
dentista ho és des que va néixer
o se n’ha fet. Tan respectable és
un independentista que no ha
faltat mai al Fossar de les Mo-
reres i que conserva el carnet de
militant de Nacionalistes d'Es-

querra com un senyor que par-
la castellà i s’ha afiliat a Súma-
te per deixar un país millor als
seus fills, o un convergent de tota
la vida que va brindar amb el
Pacte del Majestic. No sobra ni
un sol vot, i totes les raons que
portin algú a pensar que viurà
millor en un estat construït des
de baix i amb pilars netament
democràtics, són igualment le-
gítimes.

Però aquí la CUP fa una ex-
cepció, l’expresident Artur Mas.
L’expulsa del procés i insisteix a
enviar-lo a la paperera de la
història perquè ha participat
del règim, sense que importi
gens que ara defensi un estat
lliure i democràtic com ells. “No
volem que representi interna-
cionalment el procés, CDC ha
participat en una trama cor-
rupta emparada pel règim del
78, i en el moment en què aquest
règim li ha deixat de donar su-
port, el rei ha quedat nu i ha per-
dut la immunitat”, va dir Benet
Salellas a Mas en el marc de la
seva compareixença al Parla-
ment per explicar el finançament
de CDC arran del cas Palau. És
evident que Artur Mas ha estat
part del règim. Ell no ho nega
pas. Com tampoc es pot negar
que va fer tots els esforços pos-
sibles per mantenir connectada
Catalunya a Espanya. Fins que
va arribar a la conclusió que no
seria possible. 

A Mas la CUP no el perdona.
Però no és una causa contra els
convergents, perquè els cupaires
no han demanat pas esborrar del
mapa Carles Puigdemont, Jor-
di Turull, Francesc Homs, Joa-
na Ortega o Irene Rigau, per po-

sar alguns noms de persones
que, com a membres de CDC,
van passar de l'autonomisme a
l'independentisme igual que
Mas. És una causa personal.
Costa de creure que aquest re-
buig tan visceral estigui justifi-
cat pel fet que Mas hagi format
part del règim del 78 i, encara
per demostrar judicialment, si és
responsable i coneixedor d'un fi-
nançament il·legal de CDC. En-
tre els 300.000 votants de la
CUP també hi ha independen-
tistes nouvinguts que han votat
algun partit del règim -ho eren
tots-, però que han arribat a
aquest partit atrets per la lluita
al carrer i la transformació social
que proposa.

És evident que amb Mas la
CUP fa una excepció. D’inde-
pendentistes que han format
part del búnquer espanyol n’hi
ha a cabassos. I la CUP els ha
perdonat tots. Ha perdonat ERC,
que va investir Rodríguez Za-
patero i va fer president de la Ge-
neralitat, per dues vegades, un
candidat del PSC. Ha perdonat
els socialistes que van deixar el
PSC -un partit del règim i amb
casos de corrupció aquí i allà- per
passar-se a ERC, i ha perdonat
també els militants de la Unió
Democràtica de Duran Lleida i
el cas Pallerols que van fundar
Demòcrates de Catalunya. I per
descomptat, la CUP ha perdonat
els companys d’ICV i d'EUiA que
ara són ‘Comuns’ que esperen el
permís d’Espanya per poder ex-
ercir el dret a decidir. De règims
imperfectes n’hi ha per donar i
per vendre...

Publicat a El Món.cat

per Jordi Lleal

El president Carles Puigde-
mont i Raül Romeva han fet re-
centment una gira per la cos-
ta est dels EUA, visitant les ciu-
tats de Boston, Washington i
Nova York. Els mitjans oficia-
listes i unionistes espanyols
s’han afanyat a explicar que no
s’han reunit amb ningú im-
portant ni han aconseguit el re-
coneixement de Catalunya com
a subjecte polític. Mentres-
tant, els nostres “ambaixa-
dors” van fent camí, van de país
en país per explicar el nostre
projecte per la independèn-
cia. Alhora, Rajoy continua
amb el seu tarannà immobi-
lista. “Jo em limito a fer com-
plir la llei”. Això ho diu un po-
lític que presideix el govern de
l’Estat espanyol com a cap del
poder Executiu i que és presi-
dent del partit més votat al
Congrés, on es dirimeixen les
causes territorials, econòmi-
ques i socials com a poder Le-

gislatiu. Per tant, no és feina del
poder Judicial, amb la fiscalia
i els tribunals, fer complir les
lleis? Si Rajoy no ho entén
així, no faria falta l’Executiu!
D’això se’n diu, pels funciona-
ris públics, “deixadesa de fun-
cions”, cosa que està castigada
pel codi penal. Diuen que els
partidaris del procés tenen
massa pressa i pel que sembla
els que tenen pressa són els
unionistes, que parlen del fra-
càs del reconeixement. No és
cert. Ara anem a explicar-nos
perquè coneguin qui som i què
volem. El reconeixement el
demanarem després del refe-
rèndum, de si surt SÍ, d’haver
redactat i aprovat la nova Cons-
titució, d’haver fet noves elec-
cions, d’haver declarat al Par-
lament la independència. Ales-
hores farem el recorregut per
tots els estats del món, dema-
nant-los el reconeixement de
Catalunya com a nou estat.

Un diari participatiu

4(Re)coneixement

#Condol

@rcodines: Perdem la Carme Chacón, una
dona lluitadora, una dona treballadora.
Molt injust. Massa jove. Tristesa. El meu
condol.

Actualitat a la xarxa

#Fake #CafèAmbLlet

@CCatalaNegocis: Segons els pressu-
postos de Montoro, l'Estat només invertirà
a Rodalies 271M dels 1.900M promesos
per Rajoy. Res de nou. #Marxem.

@OgiBCN: #DeAlfonso acaba de dir que
tenia una gran relació amb el #Cafè-
AmbLlet i que hi intercanviava mails...
@AlbanoDante76, res a dir?
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@Ajaumandreu: Imagino a Rufián en-
sayando durante semanas ante el espejo
eso de "nos veremos en el infierno, gang-
ster". En plan "are you talking to me?".

@OriolMartin: L'atac a Síria amb armes
químiques és una vergonya! Quina classe
d’ésser humà fa això? Doncs un monstre!
Ni més ni menys.

@gandhiloquent: S'ha acabat el bròquil.
Aquest any els independentistes no hem
de fer la declaració de la renda, que la
facin només els que els hi retornin.

Opinió en 140 caràcters

Un diari obert

Un diumenge qualsevol que passeges pel
món, vas i et trobes amb una fira mo-
dernista. I hi fas una ullada. I quan aca-
bes de voltar-la, l’única pregunta possi-
ble és: modernista?

¿Per què és modernista una fira on hi
ha el senyor dels pastissos industrials “ar-
tesans”, la senyora dels embotits, els xi-
cots de les pizzes, la paradeta dels estris
de fusta per a la cuina, la noia dels co-
llarets i les arracades, el noi de les olives,
la parella dels formatges i la resta de per-
sonatges habituals de totes les fires, en
diguin “modernistes”, “medievals” o
“naturals”?

Abans n'hi havia alguns que encara
es disfressaven, ara ja ni això. Millor, per-
què no cal mantenir la farsa més temps.
Al costat de 3 o 4 que sí, que “s’ho fan
ells”, hi ha coses realment esperpènti-
ques. La vegada que la senyora dels em-
botits ha tingut més a prop un porc ha es-
tat veient The Mupphets i era la porca
Peggy. El senyor dels pastissos, que a to-
tes les fires són exactament iguals, no ha
entrat en un obrador ni per passar a re-
collir la mercaderia que ven. I els de la pa-
radeta que venen unes coses horroroses
que se suposa els nens han d'acolorir te-
nen tan clar on van que a la fira moder-
nista hi apareixen guarnits de medievals
i a la medieval hi van d'astronauta.

Això sí, els preus són de boutique del
gourmet. Esclar, tot és tan artesà i tra-
dicional... Inclòs el trosset ínfim de for-
matge natural, ecològic i no-sé-quantes
coses més que val 12 euros i que et trans-
met aquell enyorat gust de serradures ca-
ducades. O aquella imatge insuperable
que vaig veure un cop en una fira, on uns

que hi venien un pa i unes coques “de l'à-
via”, les anunciaven dient que estaven
cuites “amb llenya ecològica”. Sí, a casa
no hi entra cap altra llenya que no sigui
ecològica. Bé, i del tema “àvia”, què
haig de dir-li que no sàpiga? Què vol dir
que una cosa és de “l'àvia”? Que està ca-
ducada? I si resulta que l'àvia no sabia
cuinar?

Bé, la bona notícia és que, almenys,
ha passat la febre i ja no fan cap lipdub,
ni cap mannequin challenge, ni cap
flashmob, ni cap ice bucket challenge, ni
altres invents del dimoni.

Però mentre observava el panorama
m’he adonat que totes les parades ac-
ceptaven targeta. TO-TES. En canvi,
ahir vaig usar el pàrquing del Born de
BCN i resulta que allà no hi accepten tar-
getes. Has de pagar-lo en efectiu! En un
món on fins i tot als modernistes, als me-
dievals i als de l'àvia que fa pa amb llenya
ecològica els pots pagar amb targeta, re-
sulta que en un pàrquing del centre de la
ciutat de fires, congressos i pisos turístics,
si no hi portes efectiu, ja pots sortir i anar
a buscar-lo a un caixer. Bé, si vols treu-
re el cotxe, esclar. I troba'l (el caixer), que
cada cop n'hi ha menys. Ah, i si l'estada
val 8 euros (poso per cas), com que la mà-
quina no torna bitllets i el bitllet més pe-
tit que dispensen els caixers és de 20, surts
d'allà amb un canvi de 12 monedes d'eu-
ro. Certament molt útil per si fa vent. Bé,
o per si vols dedicar-los a pagar en efec-
tiu el formatge amb gust de serradura ca-
ducada de la fira galàctica. Ai no, que era
medieval... O era modernista?

Publicat a El Nacional.cat

per Iu Forn per Sergi Villena

De manera inesperada, el Barça de bàs-
quet ha decidit fer canvis en el seu or-
ganigrama. Es crea la nova figura de di-
rector de gestió, que en principi serà igu-
al d'important que la de director espor-
tiu. Sorprèn especialment el moment es-
collit, justament quan l'equip encara la
fase final de la temporada. Externament
s'interpreta com l'assumpció del fracàs,
i que es dóna ja aquest any per perdut.
No és un bon senyal, però també és cert
que els resultats fins ara han estat tris-
tament decebedors. L'abanderat d'a-
quest canvi de rumb, que es materialit-
zarà la pròxima campanya però que ja
comença a fer camí, és un exjugador de
la secció de bon record per a l'afició: Nac-
ho Rodríguez.

La primera impressió des de fora és
que el malagueny ve a posar ordre en la
gestió i planificació de l'àrea, aspecte que
no deixa en molt bon lloc l'actual res-
ponsable esportiu Rodrigo de la Fuen-
te. Si treballaran plegats o aquest darrer
serà rellevat de les seves funcions pel
Nacho, el temps ho dirà. També caldrà
veure quina decisió es pren amb l'en-
trenador. De fet Bartzokas va deixar clar,
després de conèixer el nomenament
de Rodríguez, que la secció ja disposa ac-
tualment d'una excel·lent organització.
Potser les seves paraules denoten certa
contrarietat amb la decisió sobtada de
redreçar l'estructura quan encara no s'ha
acabat aquesta temporada. Veurem si l'a-
posta per Bartzokas es prorroga l'any vi-
nent, o bé s'opta per un altre tècnic. Se-
gurament, el grec continuarà o no en
funció dels dos mesos i escaig que que-
den de temporada. És previsible que el
paper que faci l'equip a la Lliga, que és

l’única competició en la qual encara està
viu, marqui el seu futur. El nom de Ja-
sikevicius (com Rodríguez, un altre in-
tegrant de la plantilla que va aixecar la
primera Eurolliga del club al 2003) ja
plana en l'ambient com a possible en-
trenador de cara a l'any que ve.

Un altre punt capital és la configu-
ració de la plantilla. Molts jugadors
han envellit i s'han acomodat, i s'impo-
sa una renovació profunda. En la llista
de tasques: gestionar el final d'un mite
com Navarro, acomiadar pesos pesants
que es troben en clara davallada, i escollir
amb criteri les noves incorporacions. Fei-
na difícil però absolutament necessària.
En principi, sembla que hi haurà un nu-
cli dur que girarà al voltant de Tomic i
Rice com a pilars, i la clau estarà en sa-
ber complementar-los amb reforços de
nivell. De totes maneres res és descar-
table, i fins i tot, tant el base nord-ame-
ricà com el pivot serbi podrien ser aco-
miadats. La promoció dels jugadors de
casa també serà important, i Nacho
Rodríguez ja ha parlat que aquesta serà
una de les apostes del seu projecte. Els
noms de Peno, Kurucs o Diagne apa-
reixen en l'horitzó com a peces que tin-
dran pes específic en el Barça del futur
més immediat. 

El que està clar és que l'afició del Pa-
lau té en aquests moments la moral per
terra, i la seva confiança en les opcions
de guanyar l'ACB és pràcticament
nul·la. Aquests canvis en l'organigra-
ma no semblen el més engrescador a
hores d'ara, però és important que es
comenci a treballar el més aviat pos-
sible per a revertir la situació. Un altre
any com el present seria inadmissible.

4Presa de pèl 4Reestructuració

Parlen els
veïns

Julián
“No és el mitjà de
transport que més
faig servir, però
quan l’he hagut d’u-
tilitzar no he trobat
que el servei sigui
tan dolent com al-

gunes persones diuen. Sé que d’aquí a poc
els treballadors volen fer una vaga i espero
que els problemes se solucionin.”

Belén
“Sí. L’única cosa que
potser m’agradaria
que es millorés seria
allargar el servei
tota la nit, com es fa
els dissabtes, però
en general no crec

que puguem queixar-nos del servei. Tam-
bé crec que se solucionen ràpidament les
incidències quan es detecten.”

Jordi
“És millorable, es-
pecialment pel que
fa a la freqüència
de pas en les hores
punta o l’accessibi-
litat a algunes esta-
cions. Crec que el

metro ha de funcionar a la perfecció
perquè tots els que vivim a la ciutat no hà-
gim de fer servir el cotxe.”

Alex
“En absolut. El pri-
mer que s’hauria de
resoldre és la fre-
qüència de pas dels
combois, especial-
ment a primera
hora del matí, per-

què anem estrets com sardines. I si fan va-
gues, com passarà aviat, que obrin els
torns perquè tots puguem passar.”

Estàs satisfet amb el servei actual de metro?
per Toni Enguix
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EDUCACIÓ415 nous centres i 6
instituts escola més. Aquesta és
una de les dades més destacades de
l’oferta escolar inicial que el depar-
tament d’Ensenyament ha posat a
disposició de les famílies durant el
període de preinscripció, que com
cada any ha tingut lloc entre finals
de març i principis d’abril –el procés
de matrícula, però, no es tancarà fins
al setembre–. Una oferta que, a
més, presenta més grups de P3 i de
primer d’ESO que l’any passat, es-
pecialment en l’ensenyament públic.

Concretament, per a P3 s’ofe-
reixen inicialment un total de 77.220
places –1.280 més que les del curs
actual–, mentre que hi haurà 3.154
grups –99 més–, dels quals 2.164 co-
rresponen a l’escola pública i 990 a
la concertada. 

Pel que fa a primer d’ESO, hi ha
disponibles 83.502 places –1.782
més que el curs actual–distribuïdes
en 2.818 grups, 94 més que en la
passada preinscripció. D’aquests,
1.851 són a centres públics i 967 a
concertats. Tanmateix, el Govern
destaca que tots els grups, inde-
pendentment de la titularitat –siguin
d’escoles públiques o concerta-
des–, es revisaran i s’adequaran a la
realitat derivada de la preinscripció

d’enguany i el procés de matrícula.
De fet, aquests càlculs s’han realit-
zat d’acord amb una ràtio de 25
alumnes a P3 i 30 a primer d’ESO. 

CRITERIS ACORDATS
Tot i això, la consellera d’Ensenya-
ment, Meritxell Ruiz, assenyala que,
“en funció de la complexitat del
centre”, la ràtio es podrà acotar a 27
alumnes al primer curs de Secun-
dària. Paral·lelament, la Generalitat
també ha acordat amb les admi-
nistracions locals que els centres que
enguany han establert la ràtio de P3
a 22 alumnes la puguin mantenir el
curs vinent. “Hem vetllat per la con-
tinuïtat dels projectes educatius”, as-
segura Ruiz, que també destaca
que s’ha tingut cura de la “distribu-
ció equilibrada” de l’alumnat amb
necessitats educatives específiques
(NEE) i la “creació d’instituts escola per
reduir l’abandonament escolar i
millorar la continuïtat educativa”. 

Els sis nous instituts escola són
el de Gavà Mar (Baix Llobregat), Tri-
nitat Nova, Antaviana i El Til·ler
(Barcelona), Torre Queral (Lleida) i Es-
cola Mediterrània (Tarragona).

En aquest sentit, Ruiz ha afirmat
que enguany “hi ha un increment
important en inversions”, fet que

també es tradueix en els 15 nous
centres de primària i secundària. 

PREINSCRIPCIÓ
La preinscripció arribava amb tres no-
vetats respecte dels criteris d’admis-
sió dels alumnes. La primera fa refe-
rència a les llistes d’espera de cada
centre, en les quals constaran no no-
més les sol·licituds que els pares ha-
gin demanat com a primera opció,
sinó també les que s’hagin demanat
en qualsevol altra que sigui preferent
a l’opció assignada. “Això vol dir que
t'avisaran quan hi hagi vacants tam-
bé en la segona o tercera opció”, con-
creta Ruiz. La segona novetat és que
a principis del curs vinent, els centres
publicaran una llista dels nous alum-
nes i informaran de les vacants. 

A més, enguany els alumnes
han hagut de fer servir el seu iden-
tificador a l’hora d’efectuar la preins-
cripció, el qual consta en el Registre
d’alumnes de Catalunya (RALC). 

Per últim, la consellera destaca
que “s’intensificaran les mesures per
detectar el frau”, fins al punt que En-
senyament pot demanar als cen-
tres la documentació justificativa
i citar les famílies per comprovar si
tot encaixa. El frau comporta la pèr-
dua del dret de prioritat.

Preparats per al nou curs
» Ensenyament posa a preinscripció més grups de P3 i de primer d’ESO per al pròxim any

» La consellera Meritxell Ruiz anuncia l’obertura de 15 nous centres educatius i 6 instituts escola

INCLUSIÓ4La consellera d’En-
senyament també detalla que un
dels objectius del departament és
“afavorir la integració de l’alumnat
amb necessitats educatives espe-
cífiques (NEE) mitjançant una dis-
tribució equilibrada en els cen-
tres” que integren el Servei Educa-
tiu de Catalunya. 

En aquest sentit, valora la feina
del Síndic i els compromisos del de-
partament. Ara, seguint aquesta lí-
nia, s’estan adoptant un seguit de
mesures en el procés de preins-
cripció i matrícula. 

Una d’elles s’ha implementat
abans del procés. Es tracta de la pla-

nificació de les places disponibles,
mitjançant una detecció prèvia de
les necessitats específiques de l’a-
lumnat i orientació a les famílies. 

En segon terme, es faran ac-
tuacions específiques d’acom-
panyament i acollida dels alumnes
amb NEE als centres educatius,
“fent servir tots els instruments a l’a-
bast per afavorir l’escolarització
equilibrada d’aquests escolars”, in-
formen des d’Ensenyament. 

I ja per últim, s’han limitat les
matrícules que es poden fer fora
de termini a centres amb una
elevada concentració de proble-
màtiques socials. 

Atenció específica

La consellera Ruiz destaca que amb la preinscripció d’enguany hi ha “més oportunitats per a les famílies i més transparència”. Fotos: Arxiu / Infografia: Línia

ensenyament.gencat.cat
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POLÈMICA4Continua el des-
concert sobre el futur del local mu-
nicipal del carrer Canet número
22. L’agrupació d’entitats culturals
La Sarrianenca ha rebutjat ins-
tal·lar-s’hi, després que l’Ajunta-
ment li assignés. Els seus inte-
grants argumenten que el local no
satisfà les seves necessitats d’es-
pai i asseguren que no hi poden
portar tot el que necessiten. En de-
claracions a Betevé, l’integrant
de la Colla Gegantera de Sarrià, Al-
bert Arbós, qualifica l’oferta de l’A-
juntament de “pedaç”. “Pensant-
ho fredament, per al que nosaltres
volíem encabir-hi, aquest local
és petit”, diu.

Més enllà de les dimensions
de l’espai, La Sarrianenca tam-
bé assenyala el conflicte entre
l’Associació de Pintors de Canet
22 i el govern municipal com un
dels motius per rebutjar ins-
tal·lar-se al local.

L’Associació s’hi va establir el
1994 i ara es nega a abandonar
l’edifici, tot i que l’Ajuntament ja
no li passa els rebuts. Segons el
govern municipal, es va arribar
a un acord perquè els pintors
abandonessin l’espai el desem-
bre, però l’associació ho des-
menteix i assegura que l’Ajun-
tament els vol fer fora per raons
polítiques. Sigui com sigui, fa
més de tres mesos que la situa-
ció de l’associació al número 22
del carrer Canet és irregular i ara
ha estat una de les causes del re-
buig de La Sarrianenca.

RESPOSTA MUNICIPAL
Ara mateix, doncs, l’Ajuntament
té dos fronts oberts en aquest lo-
cal municipal del barri. D’una
banda, el regidor del Districte, Da-
niel Mòdol, ja va avançar que el
govern municipal emprendria ac-
cions legals per “recuperar” l’edi-

fici, tot i que el consistori no ha
concretat si s’ha fet algun pas en
aquest sentit des del mes de gener.

D’altra banda, en el darrer
plenari de Districte celebrat el 16
de març, Mòdol va assegurar des-
conèixer la voluntat de La Sarria-
nenca de rebutjar l’espai. “Primera
notícia que no estàveu d’acord
amb el local que se us va facilitar
des del Districte. En prenem nota
i, per tant, passarem a la següent
entitat de la llista que necessiti un
local”, va etzibar el regidor davant
diversos integrants de l’agrupació
d’entitats, presents a la sessió.

Les entitats han proposat al
consistori instal·lar-se en un lo-
cal del número 7 del carrer de la
Mare de Déu de Núria. Això sí,
perquè aquesta opció tirés en-
davant, l’Ajuntament hauria de
pagar un lloguer. Mòdol s’hi ha
negat, però s’ha compromès a
buscar alternatives.

Conflicte entre la Sarrianenca
i el Districte pel nou local

» L’agrupació d’entitats rebutja instal·lar-se al número 22 de Canet
» L’Associació de Pintors manté la seva intenció de quedar-s’hi

Desapareix l’històric anunci
de Terry de la plaça Molina

PATRIMONI4Aquesta setmana
les vistes a la plaça Molina han
canviat. L’anunci de Brandi
Terry que hi havia a la paret mit-
gera d’un edifici de la part bai-
xa de la plaça ha desaparegut. 

Després de més de 50 anys,
la propietat del solar que fa
cantonada amb el carrer Balmes
ha decidit eliminar-lo, ja que té
la intenció d’aixecar un edifici de
sis plantes en aquest espai. L’A-
juntament argumenta que en ca-
sos com aquest, la seva capaci-
tat d’acció és limitada. L’anun-
ci no estava protegit per cap re-
glament municipal i, per tant,
són els propietaris qui tenen
plena capacitat de decisió sobre
tot el que fa referència als te-
rrenys. “Lamentem la pèrdua
del cartell Terry”, va expressar
a través del seu compte personal
de Twitter el regidor del dis-
tricte, Daniel Mòdol, responent
així a les queixes i preguntes que
diversos usuaris havien fet en re-
lació a l’emblemàtic anunci. “En
tractar-se d'una paret mitgera
que dóna a un solar edificable
privat, s'ha parlat amb la pro-
pietat i s'ha documentat el rètol.
Una llàstima”, va afegir Mòdol.

D’altra banda, coincidint
amb la desaparició de l’antic

mural que publicitava el Bran-
di Terry, el regidor de Sarrià-
Sant Gervasi -que també ocupa
la cartera d’Arquitectura, Pai-
satge Urbà i Patrimoni a l’A-
juntament- ha avançat que el
consistori estudiarà l’ampliació
del catàleg de “petits paisatges
desapareguts”. 

En aquest sentit, Mòdol va
fer una crida a la participació
ciutadana i va valorar “molt po-
sitivament” la implicació veïnal
en aquestes qüestions urbanís-
tiques i patrimonials.

El local del carrer Canet, focus de tensió entre entitats i Ajuntament. Foto: Google Maps

El Centre Cívic Casa Orlandai
celebra el seu 10è aniversari

EFEMÈRIDE4Del 20 al 22 d’abril
el Centre Cívic Casa Orlandai ce-
lebrarà el seu desè aniversari.
Obrirà el foc el dia 20 una rua in-
augural amb la participació de
Dansa Lliure, Tabalers i Tabalets
de Sarrià i la Big Band de l’Antàr-
tida. El mateix dia es presentarà el
llibre Casa Orlandai, 10 anys
d’art, convivència i transforma-
ció social i l’exposició Comuni-
cant: 10 anys en cartells. A més,
El Petit de Cal Eril oferirà un
concert gratuït.

D’altra banda, el dia 21 serà el
torn del cicle artístic l’Imperdible

del divendres, que protagonitza-
rà una cercavila artística pel barri
amb la intervenció de molts ar-
tistes que han passat per la Casa
Orlandai, com Els Pirolaires, el
duet Segura&Barba, Espai Dual o
Santi Eizaguirre.

Per últim, el dia 22 la Casa Or-
landai tancarà el desè aniversa-
ri amb l’acte institucional, el Jazz
Vermut, la Mostra d’Economia
Social i Solidària, una paella po-
pular i un mannequin challenge.
Tancaran la festa els concerts de
Free Choir i de Balkan Paradise
Orchestra i Les Absentes.

Maria Rosa Llorens, medalla
de la Dona del Districte

RECONEIXEMENT4La pianista
Maria Rosa Llorens ha estat re-
coneguda amb la medalla de la
Dona de Sarrià-Sant Gervasi.
Llorens té 79 anys, és especialista
en música de cambra i acumu-
la una àmplia trajectòria ac-
tuant com a solista. De fet, va ser
la primera dona pianista solista
de l’Orquestra Simfònica de Bar-
celona i Nacional de Catalunya,
plaça de la qual en va ser titular
fins a la seva jubilació, el 2003.

Ara, a proposta del Consell de
les Dones, el Districte li ha ator-
gat aquest reconeixement per la
seva carrera professional. Sa-
rrià-Sant Gervasi és l’únic Dis-
tricte de Barcelona que lliura

cada any aquest guardó a una
dona destacada.

A banda de formar part du-
rant molts anys de l’Orquestra
Simfònica de Barcelona, Llo-
rens també ha tocat per l'Or-
questra Catalana de Cambra,
Solistes de Catalunya i Diàbolus
in Música, així com amb les or-
questres simfòniques del Gran
Teatre del Liceu, les Balears i del
Vallès.

En declaracions a Betevé, la
pianista explica que ha rebut el
guardó amb molta satisfacció.
“M'estimo el barri també, m'es-
timo els veïns i, és clar, rebre
aquest reconeixement t'acaba
d'omplir del tot”, diu.

Via Augusta | Nova plataforma per demanar la reforma
Veïns i comerciants de la via Augusta, entre la Diagonal i la travessera de Gràcia, han

constituït la plataforma Via Augusta 1-51 per demanar la reforma d’aquest tram del carrer,
que separa Sarrià-Sant Gervasi i Gràcia. Els veïns reclamen a l’Ajuntament un projecte 

de reforma que suprimeixi la vorera central i estableixi dos carrils de serveis multiús.

Una imatge d’arxiu de la Casa Orlandai. Foto: Arxiu

Foto: Twitter (@tonivall)
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veïns en línia

La FAVB aprofita la seva 45a assemblea per reclamar de nou “una ciutat justa i habitable”

45 anys de lluita veïnal
ASSEMBLEA/ 45 anys després de la seva
legalització, la FAVB continua fent acti-
visme veïnal i exhibint múscul. Amb el mig
segle de vida a tocar, la federació va cele-
brar la seva 45a assemblea general el pas-
sat 25 de març al Casal de Barri de Can
Peguera, a Nou Barris. Entre altres punts, la
jornada va servir per tornar a reclamar una
ciutat “justa i habitable” i per ratificar els
principals càrrecs de la federació. L’assem-
blea també va servir perquè la FAVB mos-
trés la seva voluntat de potenciar el pla de
treball que l’actual junta d’Ana Menéndez
va dibuixar quan va guanyar els comicis de
l’any passat.

Sota el lema Barcelona no està en venda,
desenes de representants de les diferents
associacions de veïns de la ciutat van apro-
fitar per fer el balanç dels últims 365 dies i
van marcar les línies de treball que la FAVB
ha de seguir de cara al pròxim any. L’as-
semblea, que va tenir l’alcaldessa Ada
Colau, la regidora de Nou Barris Janet Sanz
i el delegat  territorial de la Generalitat Mi-
quel Àngel Escobar com a convidats, va
arrencar, com és habitual, amb l’aprovació
de l’acta anterior. També es va presentar
l’informe de gestió i es va tornar a incidir en
el pla de treball pel qual es regirà la fede-
ració en aquest pròxim any. 

El primer eix d’aquest pla vol “redoblar
el suport a les associacions veïnals, culmi-
nar el pla de comunicació i enfortir el tre-
ball en xarxa amb altres moviments
socials de la ciutat”, mentre que el segon
incideix en “la lluita contra la pobresa, la
recuperació d'una ciutat compacta i soli-
dària, el reforç de la participació ciutadana

o l'aposta per una economia verda i de
compromís social”.

El matí també havia de servir per a la
presentació de candidatures, però no va
ser necessari passar per les urnes. Així, Ana
Menéndez repeteix com a presidenta,
acompanyada per Albert Recio i Joan Ba-
lañach a les dues vicepresidències. Mar-
cel·la Güell ocupa el càrrec de secretària
amb Teresa Martínez com a vicesecretària.
La tresoreria serà per a Joan Bordetas,
mentre que els tres vocals seran Sylviane
Dahan, Josep Lluís Sabaté i Joan Vidal.

També es va anunciar la incorporació
de noves associacions de veïns a la FAVB.
Enguany se sumen a la federació les asso-
ciacions de Bogatell (Sant Martí), Alerta
Poble Sec, Salvem el Turó (Sants-Montjuïc),
Park Güell-La Salut-Sanllehy i Vallcarca
(Gràcia). 

El matí va acabar amb un torn de reso-
lucions i un torn obert de paraules on es va
condemnar “la nova onada especulativa
que ha fet que tornin a disparar-se els
preus dels lloguers”, es va aprovar una re-
solució per “combatre la contaminació i els
seus efectes sobre la salut, que implica fer
una aposta ferma pel transport públic” i es
va fer una crida a la participació en el
Fòrum Veïnal de Dones que la FAVB orga-
nitzarà durant els dies 5 i 6 del mes que ve.

Després de dinar, els assistents van
abordar les qüestions de règim intern de la
federació, incidint en assumptes com el
règim electoral o la incompatibilitat dels
càrrecs, entre altres. Un debat sobre l’habi-
tatge va ser una de les darreres qüestions
de l’assemblea abans de la seva cloenda.

REGULACIÓ/ A mitjans del mes passat, l’Ajuntament va
iniciar la tramitació de les noves normes de participació
ciutadana amb l’aprovació del projecte normatiu del nou
Reglament de Participació Ciutadana, un fet que el teixit
associatiu de la ciutat ha valorat positivament. Segons han
assegurat diferents associacions en un comunicat conjunt,
aquesta decisió de l’equip de govern d’Ada Colau signi-
fica “un avenç en relació a l’anterior normativa i obre no-
ves vies de participació fins ara no contemplades”.

Aquestes associacions, entre les quals hi ha la FAVB,
el Consell de Joventut de Barcelona, el Consell Municipal
de Dones o la Federació ECOM, entre moltes altres,
aplaudeixen aquesta nova normativa i agraeixen “l’acti-
tud durant el procés de tots els grups municipals, que en
tot moment ha estat constructiva i amb voluntat de fer
una veritable eina de participació per a la ciutat”, però mos-
tren el seu desig que aquesta postura es mantingui fins
que s’hagi d’aprovar definitivament.

Tot i això, els signants del comunicat lamenten les “li-
mitacions legals” que s’han trobat a l’hora de “concretar el
redactat de la normativa” i valoren que la participació ha
de ser “descentralitzada” respecte de l’administració i que
s’ha de sostenir en els principis de proximitat, freqüència,
incidència, voluntat política i dotació de recursos. 

Les associacions veïnals aproven
les noves normes de participació PUBLICACIÓ/ L’’inici de la dècada de 1990 és present en

l’imaginari col·lectiu com l’època dels Jocs Olímpics, però
per a la FAVB i per a la ciutat també va significar l’aparició
de la revista Carrer.

La publicació va néixer l’octubre de 1991, en un con-
text d’eufòria olímpica, i des del primer dia va voler ser quel-
com més que un mer portaveu de la FAVB, sinó una eina
de col·laboració entre sectors associatius, professionals i
intel·lectuals que reflectís les diferents Barcelones que exis-
tien i segueixen existint dins de la ciutat.

Per celebrar aquest aniversari, la federació ha publicat
una edició especial de Carrer, el número 143, que parla so-
bre la ciutat del futur. La revista es pot descarregar al por-
tal web de la FAVB (www.favb.cat).

Una edició especial 
pels 25 anys de ‘Carrer’
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veïns en línia

REIVINDICACIÓ/ El mes passat,
la FAVB va anunciar que s’adhereix
al manifest Compromís Ciutadà
per la Meridiana que impulsa la
plataforma SomMeridiana.

El text és el resultat del treball
conjunt de diverses associacions
de Sant Andreu i persegueix que
els grups polítics es comprome-
tin a tirar endavant el projecte
d’humanització de l’avinguda.

El manifest demana que la
Meridiana ha de passar “de ser via
amb preferència dels vehicles a
via de preferència per a les per-
sones”, un espai que fomenti el
comerç de proximitat i que aju-
di a vertebrar la convivència de
tots els seus veïns.

El Compromís
ciutadà per la
Meridiana creix

HOMENATGE/ El passat diu-
menge 26 de març, l’espai patri-
monial MUHBA del turó de la Ro-
vira es va convertir en l’escenari
d’un record per als veïns dels an-
tics barris de barraques del Carmel
i de Can Baró.

Durant el matí d’aquell dia es
va fer l’acte d’inauguració d’una
placa que recorda que, durant
molts anys, més de mig miler de
persones van viure a la part més
alta de la ciutat, que aleshores es
coneixia com el barri dels Canons. 

Alguns dels veïns que van viu-
re-hi no es van voler perdre aquest
acte que va fer un homenatge a un
dels espais de la ciutat que han es-
tat oblidats durant anys.  

Una placa recorda
les barraques del
Carmel i Can Baró

HABITATGE/ El passat dimecres
29 de març, l’associació Ciutat
Vella No Està En Venda i l'Assem-
blea de Barris per un Turisme Sos-
tenible (ABTS) van dur a terme
Desmuntant Airbnb, la segona ac-
ció conjunta de les associacions
per defensar el dret a l’habitatge.

L’acció va consistir a destapar
una presumpta xarxa de pisos tu-
rístics il·legals a Ciutat Vella su-
posadament administrada per
Mark Serra a través d’una em-
presa anomenada Donec Perfi-
ciam. Dos membres d’aquestes
entitats veïnals es van fer passar
per turistes que volien llogar un
dels pisos i van denunciar-ho al
Servei d’inspecció municipal.

Desmuntant Airbnb,
segona acció pel
dret a l'habitatge

La FAVB creu que el judici del Palau ha
sacsejat “l’arquitectura del poder”

JUSTÍCIA/ El passat dia 7 de
març, anys després que es des-
tapés el cas, Fèlix Millet va seure
davant del jutge a la Ciutat de la
Justícia per prestar declaració
pel cas del Palau de la Música.
L’empresari va involucrar l’an-
tiga Convergència en l’espoli del
Palau i va assegurar que Ferro-
vial feia “donacions a CDC a
canvi d’obra pública”. 

Millet va detallar que hi
havia tres maneres per fer arri-
bar aquests diners a Convergèn-
cia a través del Palau: en efectiu,
emetent factures falses i amb
donacions a la Fundación Trias
Fargas, vinculada al partit. Millet
va afegir que un 2,5% del total
del cost de l’obra era per a CDC,
que ell rebia un 1% i que la seva
mà dreta, Jordi Montull, es que-
dava amb un 0,5%. Unes afirma-
cions, tanmateix, que van ser
negades rotundament per part
de l’expresident Artur Mas pocs
dies després de la declaració ju-
dicial de Millet.

Sigui com sigui, un altre dels
actors principals del procés judi-
cial és la FAVB, que exerceix d’a-
cusació particular, i que ja n’ha
fet una primera valoració. I és
que, segons la federació, el judici
ha servit per “sacsejar l'arquitec-
tura corrupta del poder a Cata-
lunya”.

En un comunicat publicat a
finals del mes passat, la FAVB in-
cideix en què el cas és un exem-
ple dramàtic i paradigmàtic de
“gestió corrupta per part de per-
sones que estaven al capdavant
d’una institució pública”, de “fi-

nançament il·legal d’un partit
polític, que ara ja es calcula en
un 4%”, i de “l’ús del finançament
il·legal com a mecanisme com-
petitiu en el mercat dels submi-
nistraments públics”. Aquestes
situacions, reflexiona la FAVB,
són una constant en les trames
de corrupció que s’han destapat
i investigat arreu de l’Estat en els
darrers anys, i, segons la federa-
ció, són “en part causants dels
problemes del sector públic”.

En aquest sentit, la FAVB
també lamenta “que no s’ha arri-
bat fins al final en la investigació,
i que ara segurament serà im-
possible arribar-hi”. Tot i això,
considera que el simple fet que
el cas hagi acabat als tribunals
ha servit per donar un cop a “l’es-
tructura del poder” de les últi-
mes dècades, de manera que
“això té i tindrà conseqüències
polítiques sense haver d’esperar
al pronunciament de la sentèn-
cia”. Malgrat aquesta satisfacció,
la federació lamenta que “la
resta de parts implicades hagin
renunciat a exigir una investiga-
ció i un judici per les desviacions
polítiques del cas”. 

Per acabar, la FAVB assegura
que “l’única garantia de viure en
una societat lliure de corrupció
és actuant amb valentia i de-
manda de justícia en tots els
casos”, afegeix que sent “la satis-
facció del treball fet” i assegura,
a tall de reflexió final, que “cap
societat prospera si els treballa-
dors públics no actuen amb ho-
nestedat, professionalitat i amor
a la cosa pública”.

COMERÇ/La manca de transparència que
segons Gràcia on vas? i l’Assemblea de Ba-
rris per un Turisme Sostenible (ABTS) hi ha
en la reforma del mercat de l’Abaceria ha
fet que aquestes dues entitats hagin por-
tat el projecte a la Síndica de Greuges de la
ciutat i al Síndic de Greuges de Catalunya.

El projecte aprovat per l'Institut Muni-
cipal de Mercats i per l’Ajuntament con-
templa invertir uns 33 milions d’euros en la
remodelació de l’equipament, una xifra
“molt superior a la de les reformes que
s’han portat a terme en mercats similars”,
expliquen les entitats en un text conjunt. 

A més, el passat 28 de març, Alejandro
García, de Gràcia on vas?, va explicar públi-
cament els punts del projecte amb els
quals no estan d’acord, que són la cons-

trucció del pàrquing i d’un supermercat a
l’interior del mercat. A més, segons García,
la reforma convertiria el mercat en un
“focus de gentrificació i una icona turística”.

MANIFESTACIÓ A LA VILA
En aquest sentit, i per fer públiques les
seves reivindicacions, el passat dissabte 1
d’abril les dues entitats van convocar una
manifestació a la plaça de la Vila de Grà-
cia. “Hi van assistir unes 200 persones i
vam recórrer bona part de la vila”, explica
Toni Ramon, de Gràcia on vas?. “L’objec-
tiu principal era informar els veïns sobre
les nostres reivindicacions”, afegeix
Ramon. La manifestació va portar els as-
sistents fins a les portes del mercat, on va
tenir el seu punt final.

‘Gràcia on vas?’ i l’ABTS porten 
la reforma de l’Abaceria als Síndics

Imatge de la manifestació del dia 1. Foto: @mima134
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Barnavasi ultima la Mostra 
del Comerç de Galvany

FIRA4L’associació de comer-
ciants Barnavasi està ultimant
els detalls de la seva pròxima ac-
tivitat. En concret, es tracta de la
quarta Mostra del Comerç de
Galvany, que se celebrarà el prò-
xim dissabte 22 d’abril de 10 del
matí a tres de la tarda. 

Els comerciants de Galvany
sortiran al carrer Madrazo, en-
tre Santaló i Amigó, per oferir els
seus productes i mostrar les se-
ves ofertes als veïns i veïnes. 

Els botiguers ocuparan amb
les seves parades l’espai habili-

tat per a la mostra, però no serà
l’únic atractiu de la jornada. I és
que l’associació organitzadora
posarà a disposició dels visi-
tants jocs per a totes les edats.
Però a més, a l’interior del re-
cinte del Mercat de Galvany, en
un pati, s’habilitarà una zona lú-
dica adreçada especialment a
nens i nenes que visitin la mos-
tra amb els seus pares. Consta-
rà d’un parc d’aventura i un in-
flable. D’aquesta manera, Bar-
navasi vol donar la benvinguda
al bon temps primaveral. 

DINAMITZACIÓ4L’Eix Sarrià
vol començar amb força la pri-
mavera. Després de deixar en-
rere el mes de la xocolata, ara
l’associació afronta unes setma-
nes intenses amb la celebració de
dos actes que ja s’han consolidat
al seu calendari: la Sarrià BBQ i
la Mostra de Comerç al Carrer.

La primera activitat tindrà
lloc el pròxim dissabte 22 d’abril
a la plaça de Sarrià, on se cele-
brarà la barbacoa popular. Com
sempre, aquest acte farà una
picada d’ull al llunyà oest i al
món dels cowbois. Tot i que la
carn de vedella es començarà a
rostir el dia d’abans a la nit, les
activitats pròpiament dites de la
BBQ arrencaran a les 10 del
matí i s’allargaran fins a les dues
de la tarda. Com en altres edi-
cions, hi haurà ball country, la
possibilitat de passejar amb po-
nim per als més petits, un brau
mecànic per als més atrevits i pa-
radetes amb productes d’ali-
mentació. El preu per ració serà
de 2 euros per broqueta. 

Dues setmanes més tard,

l’associació celebrarà la seva
Mostra de Comerç al Carrer,
edició de primavera. Tindrà lloc
el pròxim dissabte 6 de maig du-
rant tot el dia al carrer Major de
Sarrià, el passeig Reina Elisen-
da i la plaça de la Vila. Aquests
tres indrets quedaran plens de
parades de comerciants del ba-
rri i d’altres indrets, amb una

gran varietat d’articles, des de
moda fins a alimentació i objec-
tes per a la llar. També hi hau-
rà un espai per als infants.  

Paral·lelament a la fira, la
plaça de Sarrià acollirà la tam-
bé tradicional Mostra Gastro-
nòmica, on els visitants po-
dran trobar una gran varietat
de productes selectes. 

La BBQ té un marcat caràcter ‘cowboy’. Foto: Eix Sarrià

L’Eix Sarrià es prepara per a 
la seva BBQ i la Mostra al Carrer

Llengua | Els mercats municipals, amb el català
Els mercats municipals s’han afegit a la campanya de foment de la llengua catalana

‘A l’abril cada paraula val mil’. Aquesta iniciativa és del Centre de Normalització
Lingüística (CNL) i posarà en valor diferents paraules relacionades amb el comerç.

Els mercats també sortejaran tres cistelles amb productes dels paradistes. 

La tercera Mostra de Comerç va tenir lloc al novembre. Foto: Twitter
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ATLETISME4Ja s’ha convertir
en una rutina. Jordi Garcia i Flo-
rence Bertholet van repetir vic-
tòria en la cursa de 15 quilòme-
tres del Cros de Can Caralleu, que
es va disputar el passat dissabte
25 de març. La prova, una de les
més prestigioses d’aquesta mo-
dalitat atlètica, va tornar a reunir
gairebé 500 atletes en la seva dis-
setena edició.

La victòria de Garcia és la seva
cinquena consecutiva. I és que
malgrat estar inscrit en la cate-
goria de veterans i no pas de sè-
niors, Garcia va completar els 15
quilòmetres i va creuar la meta en
1 hora, 11 minuts i 42 segons, una
marca que tot i ser més de dos mi-
nuts més baixa que la que va as-
solir l’any passat, li va servir per
confirmar-se com el dominador
absolut del cros. Daniel Baena i
Edgar Mañas es van disputar els
altres dos calaixos del podi en un
emocionant esprint final que va
deixar David Tudó sense premi.

Per la seva banda, Bertholet-
també va reeditar el seu triomf de
l’any passat, però tampoc va po-
der rebaixar la seva darrera mar-
ca. L’atleta va completar l’itinerari
en solitari, aturant el cronòmetre
en 1 hora, 31 minuts i 26 segons,
més d’un minuts més ràpida que
la segona, Niamh Ni Chuaig, i

amb gairebé set minuts sobre la
guanyadora de la medalla de
bronze, Esther Cruz.

Com és habitual, durant el
matí també es van disputar les
curses de 7,5 quilòmetres, que van
tenir un clar protagonisme fran-
cès amb els triomfs de Sebastien
Hours i d’Anne Le Cunuder.

Garcia celebra la seva cinquena victòria seguida. Foto: Claror

Garcia i Bertholet tornen a
guanyar el Cros de Can Caralleu
» Aquests dos atletes han dominat la prova en els darrers anys
» La cursa es consolida i torna a aplegar mig miler de participants

L’Handbol La Salle 
consuma el seu descens

HANDBOL4Ja no hi ha res que
pugui evitar-ho. La derrota que
l’Handbol La Salle va patir el pas-
sat dia 8 a la Verneda contra el
Sant Martí Adrianenc (32-20) fa
que l’equip de la Bonanova cer-
tifiqui el descens, de manera
que el curs que ve jugarà a la Pri-
mera catalana.

Una recta final sensacional va
evitar que l’equip que entrenava
Oscar Mojer perdés la categoria
la temporada passada (de fet
van acabar amb 19 punts, 11 per
sobre del Pardinyes i el Gavà, els
equips que van baixar), però

aquesta temporada només en
sumen 9 (4 victòries, 1 empat i 22
derrptes), i malgrat que encara
queden tres jornades fins al final
del curs, encara que l’equip su-
més els sis punts, en el millor dels
casos podria acabar penúltim.

Malgrat que ja no tindran
cap incidència de cara al final de
la temporada, els homes d’Enzo
Visa rebran la visita del Sant
Esteve de Palautordera el pròxim
dia 22, visitaran el Granollers B
el dia 30 i s’acomiadaran de la ca-
tegoria el dia 6 de maig a casa
contra l’OAR de Sabadell.

FUTBOL4Cinc derrotes en els
darrers sis partits han fet que el
CP Sarrià hagi de tornar a mirar
cap a la zona baixa. L’equip ha
encadenat una mala ratxa de
resultats des de començaments
del mes passat i només ha guan-
yat un partit des d’aleshores (2-
0 contra el Lloreda), de manera
que els d’Erec Irisarri s’han mar-
cat com a objectiu immediat lli-
gar la salvació com més aviat mi-
llor. I és que després de 27 par-
tits jugats, l’equip suma 35 punts

(encara té pendent el partit con-
tra el Joventut Can Pi, que es ju-
garà el pròxim dia 20), cinc més
que el CD Badia, que ocupa la
zona de promoció, i sis més que
el filial del Martinenc, el primer
conjunt que perdria la categoria.

El conjunt blaugrana torna-
rà a la competició abans del que
tocaria, el pròxim dijous 20 a
l’Hospitalet, i a partir del dia de
Sant Jordi començarà una bate-
ria de sis partits que l’equip vol
que serveixin per conservar la ca-

tegoria i encarar el segon any
consecutiu a Segona catalana.

Els dos darrers partits d’a-
quest mes seran la visita del
Canyelles al municipal de la Vall
d’Hebron del dia 23 i el despla-
çament a Premià de Mar del dia
30 per jugar contra el Premià
Club Esportiu. Els dos primers
compromisos del mes de maig, a
casa, seran vitals per donar la
tranquil·litat definitiva; l’equip
rebrà, consecutivament, l’Atlètic
Sant Pol i la Unificación Llefià.

Tennis | El Barcino celebrarà l’Assemblea Ordinària el dia 27
Ja hi ha data per a la pròxima Assemblea general del Barcino. A finals del mes passat, el

club va confirmar que el pròxim dia 27 se celebrarà aquesta trobada a la seu social de
l’entitat. La primera convocatòria serà a les vuit i la segona serà mitja hora després. Com
és habitual, l’assemblea servirà perquè els socis coneguis al detall l’estat actual del club.

El CP Sarrià vol lligar la salvació
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DIVENDRES 28 D’ABRIL
22:00 La Backing Band CRS començarà aques-

ta jam session de jazz a la qual tothom està
convidat a participar amb el seu instru-
ment. / Centre Cívic Sarrià.

DIMECRES 3 DE MAIG
17:15 Vull aprendre a alimentar-me millor és un

taller de quatre sessions que es farà durant
el mes que ve. Les places són limitades i el preu
total del curs és de 25,75 euros. / Centre Cí-
vic Vallvidrera Vázquez Montalbán.

DIJOUS 4 DE MAIG
16:00 Amb uns recursos finits, podem créixer sen-

se límit? El decreixement, una alternativa és
el nom d’una xerrada que impartirà el pro-
fessor de Ciències polítiques de la UAB Àlex
Casademunt. / Casa Orlandai.

FINS AL 30 D’ABRIL
Matí-TardaOus & Niusés el nom d’aquesta mos-

tra ideada per Ida Borvill, artista plàstica i cre-
ativa, que  s'inspira en aquests dos objectes
com elements simbòlics de vida i protecció.
/ Centre Cívic Vallvidrera Vázquez Montalbán.

A PARTIR DEL 8 DE MAIG
Matí-TardaDones de medalla és l’exposició que

retrà homenatge a totes les guanyadores de
la Medalla de la Dona de Sarrià-Sant Gerva-
si. Mostra organitzada per Dones Fem. /
Centre Cívic l’Elèctric.

DIVENDRES 21 D’ABRIL
18:00 Noemí Caballer s’encarregarà de la ses-

sió Juguem amb les paraules, una activitat del
cicle Lletra petita - Llibres a escena pensada
per a nens i nenes majors de 4 anys. / Bi-
blioteca Clarà.

DIVENDRES 28 D’ABRIL
17:15Domina els robotsés el nom d’aquesta càp-

sula per als més menuts pensada perquè co-
mencin a conèixer el món de la robòtica. / Cen-
tre Cívic Vallvidrera Vázquez Montalbán.

DISSABTE 22 D’ABRIL
20:00 Partit d‘handbol corresponent a la 28a jor-

nada de la Primera estatal masculina entre
l’Handbol la Salle i el Sant Esteve de Palau-
tordera. / Pavelló La Salle.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Teniu una càmera de fotos o un bon
mòbil? En aquesta sessió, pares i fills
podreu fer-vos una foto en família. /
Centre Cívic Vil·la Florida.

Arriba ‘Un racó per a la 
família: retrat i photocall’
Dissabte 29 d’abril a les 10:30

En aquest taller, que coordinarà una
de les professionals de Ludologia
BCN, es donaran totes les claus per do-
minar a la perfecció l’art de l’oratòria.
/ Biblioteca Clarà.

Una sessió per dominar a 
la perfecció l’art de l’oratòria 
Dimecres 3 de maig a les 19:00

Entre el dijous 20 i el dissabte 22 d’a-
quest mes, la Casa Orlandai prepara-
rà tot un seguit d’actes per celebrar el
desè aniversari del seu naixement. /
Casa Orlandai.

La Casa Orlandai celebra una
festa pel seu desè aniversari

Del 20 al 22 d’abril

Partit de futbol corresponent a la
29a jornada de Segona catalana en-
tre el CP Sarrià i el CE Canyelles. / Mu-
nicipal de la Vall d’Hebron.

El CP Sarrià, a punt per
al derbi contra el Canyelles
Diumenge 23 d’abril a les 12:15
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